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Foto na titulní straně: Na zimním stadionu Na Lukách ve Vlašimi se uskutečnil čtvrtý ročník 
Bruslařských závodů Šampion. Zatímco někteří aktéři zde absolvovali své vůbec první krůčky 
na bruslích, další – jako třeba tito malí hokejisté – už ze všech sil napodobovali dospělé vzory.
 Foto: Tipsport Sportuj s námi
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VV ČUS chce získat pro zákon o sportu náměty z klubů  
i jednot a požaduje úpravy legislativy při uzavírání DPP

První zasedání Výkonného výboru České unie 
sportu v roce 2024 se uskutečnilo 16. ledna 
v Praze na Strahově. Předseda ČUS Miroslav Jan-

sta v úvodu ocenil medailové úspěchy mladých 
českých hokejistů a hokejistek. V rámci aktuál-
ních informací, které přednesl, členové výkonné-

ho výboru zapojili do obšírně diskuse související 
s připravovaným zákonem o sportu, prioritizací 
sportů, programem Můj klub a rolí ČUS či iniciati-
vou svazů olympijských sportů usilujících o změ-

nu stanov Českého olympijského výboru.

V případě zákona o sportu ČUS pozitivně hodnotí 
jeho podporu napříč politickým centrem. „Tento 
zákon však musí především sportu pomoci, ne ho 
ovládat. ČUS se podílí na jeho přípravě. Zásadní-
mi tématy pro nás jsou výrazné zvýšení objemu 
昀椀nancování sportu na úrovni kultury, vznik mi-
nisterstva sportu, zřízení fondu rozvoje sportu, 
který napomůže vybudovat nové haly a stadiony, 
a také fondu pro údržbu a provoz, dále příspěv-

kové 昀椀nancování nebo společenská odpovědnost 
昀椀rem. Tohle jsou dlouhodobé programové body 
schválené valnou hromadou ČUS. A nad tím vším 
je autonomie sportovních spolků, kterou budeme 
vždy tvrdě bránit,“ prohlásil Miroslav Jansta. 

Česká unie sportu operativně osloví dopisem 
všechny své sdružené subjekty, aby v co nejkratší 
době zaslaly náměty a připomínky zejména z ob-
lasti aktuální podpory sportu ze strany obcí, měst 
a krajů. Získané podklady budou následně zapra-

covány a podány zpracovatelům zákona o sportu.

Můj klub: menší SK/TJ na dotaci nedosáhnou

VV ČUS se zabýval rovněž prioritizací sportu, 
a to především v souvislosti s určitými problé-
my a napětím, které v současné době vnesla 
do části sportovního prostředí. Miroslav Jansta 
připomněl, že VV ČUS před rokem podpořil zá-

měr Národní sportovní agentury diferencovat 
sporty v oblasti státní sportovní reprezentace 
a poskytl agentuře soubor doporučení jako 
expertní podporu pro nastavení systémového 
řešení. Ne všechna doporučení však byla pou-
žita. Předseda ČUS zdůraznil, že nyní je třeba 
vyvinout ze strany NSA i sportovních svazů maxi-
mální diplomatické úsilí, které povede k řešení 
a uklidnění situace.

Místopředseda ČUS Marek Hájek poté seznámil 
s průběhem podávání žádostí v programu Můj klub 
2024. Uvedl, že celý proces provázely technické 
problémy spojené s výpadky Rejstříku sportu, což 
vedlo k trojnásobnému prodloužení termínu. Členo-
vé VV ČUS v diskusi zmínili nejen progres od loňské-
ho roku, ale také některá negativa letošní výzvy. 

„Navzdory podnětům ze sportovního prostředí 
se zvýšil například minimální počet registrova-

ných sportovců v oddílu na dvacet, což ale sou-

časně znamená, že velká část žadatelů – zejména 
z menších klubů a jednot – na 昀椀nanční prostředky 
nedosáhne, a jsou to kluby v malých obcích i vět-
ších městech,“ připomněl Marek Hájek. ČUS proto 
chce i na základě této zkušenosti stejně jako loni 
jednat s NSA o vyhodnocení a vhodných úpravách 
v podmínkách této výzvy pro další rok.

„Je důležité, aby sport žil všude, to znamená 
i v malých klubech a v malých obcích. Proto určitě 
platí, že jakákoliv podpora je cenná. Je pochopi-
telné, že NSA musí stanovit hranice. Podporovat 
klub, který má tři děti, ztrácí smysl. Myslím, že 
zvýšení limitu na 20 dětí zasáhne nižší stovky klu-
bů. To ve stávajícím systému, který byl výrazně 
zjednodušen, NSA nijak zvlášť neušetří práci 
při administraci. A malým klubům by se podpora, 
byť v řádech nižších desetitisíců, určitě hodila,“ 
dodal člen VV ČUS Jaroslav Chvalný.
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Tématem jednání byla i iniciativa svazů olym-

pijských sportů, která loni v listopadu předloži-
la Českému olympijskému výboru svůj vlastní 
návrh stanov Českého olympijského výboru. 
Tyto návrhy obsahují, mimo jiné, také většinu 
změn, ke kterým v minulých letech opakovaně 
vyzývali delegáti valných hromad ČUS. Prioritou 
této iniciativy svazů je získat skutečný vliv na ří-
zení a směřování ČOV, který momentálně nemají. 

Hospodářskou činnost ovlivní ceny energií

VV ČUS schválil také osnovu zprávy o hospodaře-
ní a majetku ČUS k 31. prosinci 2023 a první verzi 
rozpočtu ČUS pro rok 2024, které předložil ředitel 
ekonomických agend Pavel Benda. Ten upozor-
nil, že hospodářská činnost ČUS v roce 2024 bude 
znovu záviset zejména na cenách energií, kdy už 
neplatí jejich zastropování, což může mít dopady 
i na ceníky v jednotlivých areálech ČUS (Plavecký 
stadion Podolí, Sportovní centrum Nymburk, Lyžař-
ský areál Zadov). 

V dalším průběhu jednání VV ČUS odsouhlasil 
zařazení akcí a 昀椀nální podobu kalendáře projek-

tu Tipsport Sportuj s námi na období únor–pro-

sinec 2024. Ten zahrnuje 560 sportovních příleži-
tostí pro veřejnost v mnoha sportovních odvětvích 
napříč regiony České republiky. Členské subjekty 
ČUS přitom do projektu do konce loňského listopa-
du přihlásily téměř 700 nejrůznějších akcí. Získané 
hlavní partnerské vztahy v podobě víceletých smluv 
se společnostmi Tipsport a Car4Way poskytují 昀椀-
nancování projektu ve stejném rozsahu jako loni.

VV ČUS vyslechl rovněž informaci o nově 
připravovaném projektu ČUS „První oddíl“ s 昀椀-

nanční podporou Nadace ČEZ a produkční pod-

porou společnosti ČUS Sportuj s námi.

Komplikace u dohod o provedení práce
Členové Výkonného výboru ČUS reagovali 

na důsledek novely zákoníku práce a přijetí 
tzv. vládního konsolidačního balíčku. V něm 
obsažená nová právní úprava uzavírání do-

hod o pracích konaných mimo pracovní po-

měr – především dohod o provedení práce 
(DPP) – se velice negativně dotkla celého 
sportovního prostředí a nesmírně kompli-
kuje, často dokonce znemožňuje použití 
tohoto smluvního nástroje. 

„Sportovní soutěže a akce mají nepředvída-
telný vývoj, termíny jejich konání ovlivňuje řada 
objektivních faktorů, jako jsou klimatické pod-
mínky, volné kapacity sportovišť nebo požadavky 
mezinárodních sportovních organizací. Aktuálně 
nastavená pravidla u DPP jsou zde jen těžko apli-
kovatelná a mohou být administrativní náročností 
i nepřiměřeně 昀椀nančně nákladná,“ shrnul Miro-

slav Jansta. 

Česká unie sportu se v této souvislosti obrátila 
dopisem na Národní sportovní agenturu, Mini-
sterstvo práce a sociálních věcí ČR i premiéra, 
v němž požádala o přehodnocení stávajících 
podmínek a jejich úpravy pro uzavírání DPP 
ve spolkovém prostředí provozujícím veřejně 
prospěšnou činnost.

V závěru jednání schválil VV ČUS půjčku České 
boxerské asociaci z Rezervního fondu sportovních 
svazů ČUS ve výši jednoho milionu korun na za-
bezpečení přípravy reprezentantů na mezinárod-
ní soutěže a olympijskou kvali昀椀kaci.

Autor: KT ČUS
Foto: Tipsport Sportuj s námi

Tam, ke není registrováno dvacet mladých sportovců, 
kluby už na dotaci od NSA nedosáhnou 
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Poradna: Důležité informace pro členy České unie sportu

Potvrzení o úhradě členských příspěvků
Název klubu, IČO tímto potvrzuje, že přijal od jméno, příjmení, rodné číslo
členský příspěvek v níže uvedené částce, na základě kterého může provádět pravidelnou pohybo-
vou aktivitu v klubu v roce 2024.

Částka: Datum:

Částka: Datum:

Podpis a razítko

Příjemci jsou povinni provést vyúčtování dotace a vypořádá-
ní 昀椀nančních vztahů se státní rozpočtem do 15. února 2024. 
Pro sportovní kluby a tělovýchovné jednoty jako příjemce 
dotací se jedná především o Výzvy Můj Klub 2023 a Můj Klub 
2023 – Pohyb a zdraví.

 

Doporučujeme se s pomocí vyúčtování těchto Výzev obrá-

tit na územní pracoviště České unie sportu. Kontakty ZDE.

Všechny sportovní kluby a tělovýchovné jednoty 
mohou připomenout svým členům možnost využi-
tí příspěvku od zdravotní pojišťovny na pohybové 
aktivity.

I v roce 2024, tak jako v minulých letech, je 
možné téměř u všech zdravotních pojišťoven vy-
užít příspěvku na úhradu nákladů na pohybové, 
respektive sportovní aktivity. Příspěvek lze napří-
klad využít na úhradu nákladů spojených s člen-
skými příspěvky ve vašich klubech. 

Členové k získání příspěvku od zdravotní pojiš-
ťovny potřebují vystavit ze strany klubu potvrzení 
o úhradě členských příspěvků. Některé pojišťovny 
používají k potvrzení o úhradě vlastní formuláře. 
Pro ty pojišťovny, které nemají předepsaný for-
mulář k potvrzení, přikládáme vzor:

Nezapomeňte vyúčtovat a vypořádat státní dotace poskytnuté 
Národní sportovní agenturou

Možnost příspěvků od zdravotní pojišťovny na pohybové aktivity

Konkrétní informace o příspěvcích a dalších be-
ne昀椀tech naleznete na webových stránkách zdra-
votních pojišťoven.

Autor: Management sportu  
a Servisní centra sportu

https://www.cuscz.cz/kontakty/uzemni-pracoviste.html
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Dopis předsedy ČUS klubům a územním pracovištím ČUS 
s výzvou ke spoluúčasti na přípravě nového zákona o sportu
Na základě usnesení Výkonného výboru České unie sportu zaslal 22. ledna předseda ČUS 
Miroslav Jansta dopis funkcionářům sportovních klubů a územních pracovišť ČUS, aby svými 
podněty a doporučeními přispěli k přípravě nově vznikajícího zákona o sportu.

Vážení funkcionáři sportovních klubů a jednot, 
vážení činovníci územních pracovišť ČUS, spor-
tovní přátelé,

jedním z hlavních cílů ČUS je usilovat o zlepšo-
vání podmínek pro sport a pro činnost sportovních 
spolků. Delegáti valných hromad ČUS, zástupci 
sportovních klubů i národních svazů každoročně 
ukládají Výkonnému výboru ČUS úkoly k dosažení 
těchto cílů. ČUS se rozhodujícím způsobem po-
dílí, mimo jiné, nejen na tvorbě strategických 
vládních dokumentů k rozvoji sportu (naposledy 
státní koncepce SPORT 2025), ale i na legislativ-
ních změnách s dopadem na sport. V nedávné 

minulosti ČUS zpracovala vlastní návrh možnos-
ti příspěvkového 昀椀nancování ve sportu, který 
však nestihl být ve funkčním období tehdejší 
vlády projednán a schválen. ČUS se následně zá-
sadně podílela na dílčí novele stávajícího zákona 
o podpoře sportu. 

Současná vládní koalice nedávno přijala do své-
ho legislativního plánu na rok 2024 přípravu no-
vého zákona o sportu. Stalo se tak díky iniciativě 
skupiny koaličních poslanců a senátorů a po in-
tervencích představitelů ČUS u všech politických 
stran, ke kterým vyzvali vedení ČUS delegáti val-
né hromady ČUS. Pomohl i společný tlak celého 
sportovního prostředí. V praktické rovině vzešla 
tato žádoucí širší poslanecká iniciativa z aktivity 
poslance Mgr. Karla Haase. 

Návrh zákona má být hotov v květnu tohoto 
roku, přípravný proces pod vedením K. Haase 
postupuje velice rychle a zákon by měl předložit 
vládě její předseda P. Fiala. Znění zákona připra-
vuje široká skupina odborníků v deseti pracovních 
skupinách, které koordinuje řídící tým složený ze 
zástupců politiků, sportu, ministerstev a Národní 
sportovní agentury. ČUS je zastoupena v řídicím 
týmu i v pracovních skupinách. 

Právě tohoto působení ČUS chceme využít 
a rádi bychom při tom využili náměty od vás, 
zástupců sportovních klubů a servisních cen-

ter ČUS. Uvítáme proto vaše připomínky a pod-

něty, co by měl zákon ošetřit, zejména v ob-

lasti vztahů sportovních klubů a obcí, měst, 
krajů a školského systému, ale i náměty k dal-
ším tématům.

Mohu Vás informovat, že i díky iniciativě a au-
toritě ČUS se podařilo do pracovních verzí pod-
kladů k přípravě nového zákona prosadit vše 
podstatné, co jsme diskutovali na našich valných 
hromadách, poradách sportovních svazů, klubů 
a jednot i odborných konferencích pořádaných 
ČUS v minulosti. ČUS bude prosazovat, aby zákon 
zakotvil zejména tyto principy: 

-  půjde o zákon o „podpoře sportu“, tedy zů-
stane zachována autonomie sportovních spol-
ků a stát nebude přímo sport řídit; 

-  výše celkové podpory sportu ze státního roz-
počtu bude stanovena konkrétním paramet-
rem, přičemž cílem musí být srovnání podpo-
ry sportu s kulturou; 

-  zákon umožní v některých oblastech „příspěv-
kové 昀椀nancování“ sportu, což rozšíří možnosti 
jeho 昀椀nancování, zjednoduší administrativu 
a zmírní závislost na státních dotacích; 
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-  bude zřízen (podobně jako v jiných odvětvích) 
„národní fond rozvoje a podpory sportu“, pro 
podporu investic a údržby sportovišť, jako je-
den z prvků vícezdrojového 昀椀nancování; 

-  zákon bude předjímat zřízení vlastního minis-
terstva sportu (možná ve spojení se souvisejí-
cí oblastí, např. cestovním ruchem) 

-  zákon de昀椀nuje „společenskou odpovědnost 
昀椀rem“, obvyklou ve vyspělých zemích, jako 
další prvek vícezdrojového 昀椀nancování sportu 
snižující závislost sportu na veřejných roz-
počtech. 

Návrh zákona musí projít připomínkami všech 
ministerstev. Z tohoto důvodu nebude jeho při-
jetí snadné, lze předpokládat řadu kompromisů 
a není možné předjímat ani de昀椀nitivní podobu 
zákona ani to, zda bude předložen a přijat. A to 
i přesto, že příprava zákona má nyní podporu 
vládní koalice i opozice. 

Nicméně přípravy nového zákona budou v úno-
ru a březnu letošního roku v rozhodující fázi. 
Jeho přípravy můžete sledovat na zřízené webo-
vé stránce – ZDE. Naleznete zde i kontaktní 
formulář – ZDE, prostřednictvím kterého lze 
zasílat Vaše podněty a návrhy k přípravě zá-

kona. Zde prosíme o velmi konkrétní a věcná 
sdělení, ne příliš rozsáhlá, aby zpracovatelé 
měli prostor všechny došlé náměty roztřídit 
a vyhodnotit. 

Budeme velmi rádi nejen za Vaši podporu při 
diskusích o připravovaném zákonu s poslanci 
a senátory ve vašem okolí, ale i za vaše připo-

mínky a návrhy vycházející ze sportovní praxe, 
které bohužel mnohdy při přípravách legislativ-

ních norem chybí. 

V úctě,
Miroslav Jansta
předseda ČUS

Nový zákon o sportu by měl především podporovat všestranný rozvoj sportu, nikoliv ho řídit 
 Foto: Stopa pro život

https://novy-komplexni-zakon-o-sportu.webnode.cz
https://novy-komplexni-zakon-o-sportu.webnode.cz/kontakt/
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Sportovní nadšenec Václav Nidrle a jeho půlstoletí  
ve službách České unie sportu

Stravné, zahraniční stravné a pohonné hmoty v roce 2024
Oznámení ke stanovení výše základních sazeb 
zahraničního stravného a stanovení stravné-

ho a průměrné ceny pohonných hmot pro rok 
2024: Stejně jako v minulých letech byla pro 
účely členských subjektů České unie sportu vy-
dána oznámení o stanovení výše základních sa-

zeb zahraničního stravného a o stanovení strav-
ného a výše průměrné ceny za pohonné hmoty 
pro rok 2024. Výše základních sazeb se může 
v průběhu roku měnit.

Aktuální oznámení naleznete na webových 
stránkách České unie sportu ZDE. 

„Sport mi dal určitě spoustu kama-

rádů a známých. Když nyní přijedu 
do kterékoliv okresní vesnice, tak 
se vždy s někým ze sportovní ob-

lasti znám. Sport mi naopak vzal 
nějaký čas, což je logické. Takové 
věci se dělají navečer nebo o ví-
kendech, takže jsem trochu ošidil 
rodinu, ale snad ne natolik, aby to 
bylo nějak zásadní.“ 

Těmito slovy se skromně ohlíží 
za svou úctyhodnou a plných pade-
sát let trvající prací pro Českou unii 
sportu a rozvoj sportu Václav Ni-
drle. Je znám jako velký sportovní 
nadšenec, motivátor a organizátor 
desítek soutěží v nejrůznějších od-
větvích včetně legendární Volejba-
lové Dřevěnice, vášnivý přispěvatel 
(nejen) do regionálního tisku, ale především jako 
dlouholetý obětavý a spolehlivý činovník – nej-
prve metodik a poté tajemník – ve službách 
Unie sportů Jičínska.

Při okresní Valné hromadě Unie sportů Jičínska 
15. ledna v Jičíně se mu právem dostalo zaslou-
ženého významného ocenění. Z rukou místopřed-

sedy ČUS Marka Hájka převzal plaketu s po-

děkováním, kterou mu za celoživotní podporu 
českého sportu a práci pro sport udělil předseda 
ČUS Miroslav Jansta. Přítomní zástupci vedení KO 
ČUS Královéhradeckého kraje, Unie sportů Jičínska 
stejně jako jednotlivých klubů a jednot ocenili pří-
nos Václava Nidrleho dlouhým potleskem.

Předseda ČUS Miroslav Jansta mu navíc ad-

resoval osobní dopis, v němž mj. uvedl: „Nelze 

ani vyčíslit vše dobré, co jsi vykonal pro sport. 
Je toho hodně, od několika generací sportovců 
a sportovních organizací, které Ti prošly úspěšně 
rukama, až po zdárnou a výraznou pomoc, jíž 
se díky Tobě dostalo českému sportu, zejména 
tomu regionálnímu… Za ona desetiletí Ti patří náš 
velký dík a také přání, abys u sportu a jeho organi-
zace vydržel ještě dlouho, protože tak zkušených 
a sportu oddaných lidí není mnoho.“

K přání, aby Václav Nidrle ještě dlouho úspěšně 
působil ve svých domovských sportovních baštách 
Sokol Radim a Sokol Dřevěnice stejně jako ve pro-
spěch Unie sportu Jičínska se připojuje také re-
dakce Zpravodaje ČUS.

Autor: KT ČUS

Václav Nidrle (vpravo) přebírá plaketu předsedy ČUS, 
kterou mu předává místopředseda ČUS Marek Hájek

https://www.cuscz.cz/poradna-a-vzory/stravne-zahranicni-stravne-a-pohonne-hmoty.html
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Nový projekt ČUS „První oddíl“ ocení kluby,  
které vychovaly úspěšné reprezentanty

Česká unie sportu vstoupila do roku 2024 s no-

vým projektem. Nese název „První oddíl“ a bude 
organizován s 昀椀nanční podporou Nadace ČEZ 
a produkčním zajištěním společnosti ČUS Sportuj 
s námi. Jeho cílem je každoročně ocenit a mo-

tivovat malé sportovní kluby, které i s menšími 
prostředky dokáží vychovat úspěšné reprezen-

tanty, a současně zviditelnit práci dobrovolných 
trenérů, cvičitelů a dalších sportovních činovní-
ků podílejících se na přípravě a formování mladé 
generace.

Mezi kritéria výběru sportovních osobností 
v projektu „První oddíl“ budou patřit například 
jejich umístění v každoroční anketě Sportovec 
roku nebo úspěšné výsledky v individuálních i tý-
mových soutěžích na olympijských hrách či dal-
ších vrcholných mezinárodních akcích.

Zviditelnění práce dobrovolníků
Pro rok 2024 bude vybráno prvních deset 

klubů na základě úspěšnosti sportovců v loň-

ském roce. Jejich vyhlášení a ocenění se usku-
teční v rámci galavečerů při 
vyhlašování anket Sportovec 
okresu/kraje v příslušném 
regionu, případně formou 
samostatného ceremoniálu 
v konkrétním městě – vždy 
za účasti představitelů ČUS 
a Nadace ČEZ, která se 
v roce 2024 stala partnerem 
projektu.

„Pro Českou unii sportu je 
projekt příležitostí význam-

ně zviditelnit nezištnou 
a dobrovolnou činnost zá-

kladních článků sportu – klu-

bů a jednot, ale také tisíců 
trenérů, trenérek, cvičitelů, 
cvičitelek a dalších činovní-
ků vštěpujících ve městech 
a obcích v celé republice ve 
svém volném čase dětem 
a mládeži pozitivní vztah ke 

sportu a pohybovým aktivitám, učí je sportovní 
dovednosti a smyslu pro fair play. Je to jedna 
z forem ocenění dobrovolnické práce ve sportu, 
které se společenského uznání mnohdy nedostá-

vá.  Může to také zvýšit motivaci a zájem o za-

pojení se do práce v  klubech, zejména u mladší 
generace,“ uvádí Jan Boháč. 

Projekt „První oddíl“ bude mít také svou vlast-
ní prezentaci v rámci struktury webových stránek 
www.cuscz.cz.

Autor: KT ČUS
Foto: Iva Roháčková

„Podstatou tohoto projektu je vyhlášení a oce-
nění sportovních klubů a tělovýchovných jednot 
– a to včetně 昀椀nanční odměny –, v jejichž dresu 
vůbec poprvé začínali kariéru současní úspěšní 
a populární reprezentanti České republiky. Ti vy-
rostli a prosadili se ve svém ´prvním, mateřském 
oddílu´ právě zásluhou úsilí a soustavné práce 
trenérů a funkcionářů, kteří v nich vychovali pří-
kladný vztah ke sportu,“ vysvětluje Jan Boháč, 
generální sekretář České unie sportu.

Loňská wimbledonská vítězka Markéta Vondroušová 
začínala se svým sportem v Tenisovém klubu Sokolov
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Deník Sport: NSA oznámila podmínky prioritizace 
sportů. Rozděluje se 200 milionů

Dlouho se na to čekalo, a když to přišlo, podle očeká-

vání to vzbudilo bouřlivé reakce. Národní sportovní 
agentura vybrala třicítku sportů s prioritou a svazy 
mimo skupinu se ozvaly. Předseda NSA Ondřej Še-

bek po rozhodnutí vede osvětovou kampaň a upo-

zorňuje, že v prostupném systému do budoucna 
nejsou dveře pro nikoho zavřené. „Je k zamyšlení, 
abychom zvážili udělení divokých karet,“ říká Še-

bek v článku, který vyšel 18. ledna v deníku Sport.

Ve hře je pro letošek až 200 milionů korun, které 
mají vyvoleným sportovním svazům pomoct v boji 
se světovou špičkou. A NSA na semináři pro svazy 
zveřejnila podrobná kritéria, podle nichž peníze 
navíc rozděluje. „Viděli, že jsme si kritéria nevy-
mysleli, když jsme se dívali z okna,“ říká Šebek.

Český sport je dlouhodobě pod昀椀nancovaný a ná-
pad na výběr několika prioritních sportů získával 
v poslední době podporu v naději, že by aspoň 
úzká skupina svazů dostala díky větší 昀椀nanč-
ní podpoře šanci líp konkurovat světu.

„Prioritizace není drastická. Vyvinuli 
jsme diplomatické úsilí k tomu, aby 
těch sportů nebylo dvanáct nebo pat-
náct, ale bylo jich třicet,“ říká Šebek. 
„Zároveň jsme potvrdili, že systém je 
otevřený, není stanoven na deset let, 
ale jeho revize proběhne už po olympij-
ských hrách v Paříži. Svazům jsme do detailu 
představili hodnotící kritéria, aby věděly, jaká je 
cesta ke zlepšení mezi jednotlivými skupinami.“

Svazy jsou rozděleny do pěti skupin. Na vrcholu 
žebříčku je vybraná třicítka sportů s prioritní pod-
porou. Mezi 31. – 50. místem jsou například Auto-
klub ČR, svazy boxu, ragby, triatlonu, krasobrus-
lení či jachtingu. Ve skupině od 51. do 70. místa 
jsou třeba svazy amerického fotbalu, squashe, 
billiardu či rybářský svaz.

„Každému svazu, který má zájem, předáme 
ohodnocení sportu, kolik bodů celkově měl, jaké 
jsou hranice nad ním či pod ním. Zároveň mu dáme 
pořadí v jednotlivých pilířích,“ líčí Šebek. „Pokud 
sport dostane informaci, že je šestnáctý v úspěš-

nosti a šedesátý v popularitě, logicky je to pro něj 
signál, aby se zaměřil na budování popularity.“

Hodnocení svazů stojí na čtyřech pilířích. Roli 
hrají úspěšnost sportu (45 %), velikost (30 %), po-
pularita (20 %) a společenská odpovědnost (5 %). 
Každý pilíř může přinést sportovnímu svazu až 
300 bodů, které se pak dělí podle váhy pilíře.

Sport, který vozí opakovaně medaile z olympij-
ských her, například dostane 140 bodů, svaz s jed-
nou olympijskou medailí jich získá 70. V pilíři ve-
likosti sportu se dá získat až 200 bodů za aktivní 
členskou základnu, přičemž každých 1000 členů 

přinese 2 body.

Maximálně 90 bodů mohou svazy zís-
kat díky součtu sledujících na Face-
booku, Instagramu, síti X (bývalém 
Twitteru) či YouTube. Sociální sítě 
samotných sportovců můžou pomoct 
40 body. V pilíři společenské odpo-
vědnosti letos získají biatlonový či 

hokejový svaz 100 bodů za pořádání 
světových šampionátů v olympijských 

disciplínách. A hodnotí se i pozice v mezi-
národní exekutivě. Jiří Hamza jako viceprezident 
biatlonové IBU pomůže českému biatlonu 80 body.

Sporty, které jsou v současnosti mimo, se v sys-
tému skupin můžou posunout nahoru. NSA taky 
může udělit dvě divoké karty.

„Je k zamyšlení, abychom zvážili jejich uděle-
ní. Možné argumenty jsou v krasobruslení i s ohle-
dem na to, že se v roce 2026 v Česku pořádá mis-
trovství světa,“ uvedl Šebek. „Velmi oprávněně 
jsem vnímal argument boxerského svazu, který 
řeší svou diskvali昀椀kaci z mezinárodních soutěží 
kvůli tomu, že zastává správný postoj neúčasti 
v soutěžích organizovaných ruskou federací.“

Zdroj: deník Sport (Martin Hašek)



ZPRAVODAJ ČESKÉ UNIE SPORTU 01/2024

12 MEDIÁLNÍ PARTNEŘI ČUS

Projekt Tipsport Sportuj s námi objektivem fotoaparátu
Prvních patnáct akcí 
zejména zimních sportů 
nabídl lednový kalendář 
projektu České unie 
sportu Tipsport Sportuj 
s námi. Jejich účastníci se 
věnovali lyžařským závo-

dům, bruslení, turistice či 
běhům v přírodě. V halách 
se však hrál i volejbal, 
stolní tenis nebo předvá-

děl TeamGym. Tradičně 
vybíráme nejzdařilejší 
snímky, které nám zaslali 
organizátoři soutěží.

Tradiční závod O štít Krušných hor na Božím Daru přilákal 
na volnou techniku 162 a na klasiku 149 lyžařů, k tomu 
navíc spoustu startujících v dětských kategoriích.

Aktéry 24. ročníku Běhu Milénia v Chýnově 
na Táborsku potrápil chlad a zmrzlý terén, 
a tak rekordní časy letos odolaly.

V pořadí 19. ročník novoročního 
volejbalového turnaje o Pohár 
Gymnázia Pierra de Coubertina 
v Táboře se stal kořistí 
družstva s názvem Šusky.

V sálu 

pohostinství 
ve Vlkanči se 
i počátkem 
tohoto roku 
odehrál 
tradiční 
novoroční 
turnaj 
ve stolním 

tenisu.

 Při čtvrtém 
ročníku 
Bruslařských 
závodů 
Šampion 
ve Vlašimi 

čekaly 
na nejmenší 
účastníky 
tři hodiny 
zábavy 
a různých 
soutěží.
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Únorový kalendář Tipsport Sportuj 
s námi nabízí nejen všehochuť  

zimních disciplín

Jednadvacet akcí únorového kalendáře projektu ČUS Tipsport Sportuj s námi už zve nejen na zimní 
sporty jako lyžování, krasobruslení a běhy, ale zájemcům nabízí také hokejbal, šipky, šachy, volejbal, 
veslařské trenažery nebo karate.

Přehled vybraných akcí – únor 2024:
4. 2. Orlický maraton běh na lyžích Deštné v Orlických horách

4. 2. Českotřebovská pirueta krasobruslení Česká Třebová

10. 2. Hokejbalová míchačka hokejbal Pardubice

10. 2. Veřejný lyžařský závod sjezdové lyžování Němčičky

10. 2. Zlatá lyže Šumavy běh na lyžích Železná Ruda

10. 2. Telnická 15 běh na lyžích Telnice

13. 2. Veslujeme do středu Země veslařské trenažery Bohumín

17. 2. 2. Královehradecký Master UŠO šipky Velké Poříčí

17. 2. O pohár města Světlá nad Sázavou šachy Světlá nad Sázavou

18. 2. Bure Cup orientační běh Brno

18. 2. Angel Speed Cup překážková dráha Praha

24. 2. Pawlín Cup sjezdové lyžování Karlov pod Pradědem

24. 2. Vltavský slalom sjezdové lyžování Horní Vltavice

24. 2. Únorový běh běh Sokolov

24. 2. Rohálovská 10 běh Prusinovice

Pozvánka na TOP akce
ČESKOTŘEBOVSKÁ PIRUETA: Krasobruslařský zá-
vod pro děti a mládež – od nejmenších adeptů 
začínajících s bruslením až po zkušenější, kteří 
však nedosahují takové úrovně, aby mohli star-
tovat v o昀椀ciálních soutěžích ČKS v tzv. poháro-
vých závodech. Závodí se v prvcích (nejmenší 
děti se zvýhodněným startovným) a ve volných 
jízdách podle náplně projektu Bruslička. Sou-
těž bude nově hodnocena systémem ISU.

BURE CUP: Cílem tradičního závodu je zpestřit 
zimní přípravu již stávajících „orienťáků“ a také 
popularizace orientačního běhu v Brně. Závod je 
určený pro všechny zájemce bez omezení věku, 
fyzické výkonnosti či mapových schopností. Letos 
se koná v Bystrci, kde budou připraveny nádherné 
sprintové tratě s časem vítěze 12 až 15 minut. 
Účastníci se mohou těšit jak na zajímavé volby, 
tak na technické pasáže s krátkými postupy. 

Více informací: www.cus-sportujsnami.cz nebo tipsport-sportujsnami.cz.
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Začíná kampaň „Suchej únor“  
– měsíční zkouška odříkání alkoholu

Suchou cestou! – Právě s tímto hes-
lem startuje letošní, 12. ročník kam-

paně „Suchej únor“, která je v Čes-
ku tolik potřeba. Pití je totiž náš 
národní sport a dlouhodobě patříme 
mezi TOP 5 zemí na světě ve spotře-

bě alkoholu. Podle statistik se milion 
lidí u nás pohybuje za hranicí rizi-
kového pití. Kampaň Suchej 
únor jim však poskytuje 
možnost dát si od alkoholu 
odstup. Tuto aktivitu opět 
v letošním roce podpoří také 
Česká unie sportu.

„Suchej únor“ loni drželo 
více než 900 000 lidí, z toho 
56 % s alkoholem zvolnilo 
i po konci února.

„Zkusit měsíc bez alkoholu 
vypadá na první dobrou jed-
noduše. Jenže ve skutečnosti 
je za tím odvaha zkusit něco 
nového, schopnost podívat 
se upřímně sám na sebe, 
síla vykročit ze zajetých 
kolejí a jít svou vlastní ces-
tou,” říká manažer kampa-

ně Petr Freimann. „Suchej únor“ 
však nechce prohibici, ani nebojuje 
za každou cenu proti alkoholu jako 
takovému. Je to osvětová kampaň 
za zdravější a uvědomělejší život, 
do kterého patří i (zpravidla) umír-
něná konzumace.  

V nedávné minulosti ji 
podpořili také známí čeští 
sportovci v čele s branká-

řem Petrem Čechem, fot-
balistou Lukášem Váchou 
nebo boxerkou Fabianou 
Bytyqi. V tomto roce se stal 
jedním z garantů například 
strongman Jiří Tkadlčík spo-
lečně s dalšími osobnostmi 
z řad herců, zpěváků jako 
třeba Eva Burešová, Adéla 
Elbel, David Kraus či Lucie 
Zelinková.

Účastníci „Sucháče” se 
mohou registrovat k výzvě – 
ZDE.

Zdroj: www.suchejunor.cz
Foto: Facebook  

Jiřího Tkadlčíka

Vedení Národní sportovní 
agentury rozhodlo, v návaz-

nosti na technické výpadky 
Rejstříku sportu, o změně 
lhůty danou bodem 113 Vý-

zvy č. 23/2023 – Podpora 
sportovních organizací svazového charakteru 
2024 následovně:

Změna původního textu bodu 11.3 na: „Z Rejs-
tříku sportu – agenda svazy si dále Poskytovatel 
exportem zajistí potřebná data ke dni 15. 2. 
2024 ve 12 hod.

V této souvislosti dále dochází 
k úpravě textu v Příloze č. 26.4 takto:

Nahrazuje se ve všech výskytech 
textu „… ke dni ukončení příjmu žá-
dosti dle bodu 6.3 Výzvy“ textem: „… 

ke dni 15. 2. 2024 ve 12 hod.“

NSA dále upozorňuje, že těmito změnami nebyla 
dotčena lhůta pro podání žádostí, která vypršela 
26. 1. 3024 ve 12 hod. Toto rozhodnutí znamená, 
že se pouze posouvá termín pro aktualizaci údajů 
v Rejstříku sportu na 15. 2. 2024. Zdroj: NSA

NSA posunula termín pro vyplnění dat v Rejstříku sportu pro svazy

Strongman Jiří Tkadlčík

http://www.suchejunor.cz
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 Sítem dotačních podmínek letos projde méně klubů, upozornil 
v Hospodářských novinách místopředseda ČUS Marek Hájek

Malé kluby, kde sportují děti, nemusí letos 
od státu dostat peníze na svůj provoz. Důvodem 
je, že nesplní přísnější pravidla pro získání do-

tace, o kterou jednotlivé sportovní kluby a tě-

lovýchovné jednoty mohly žádat do 26. ledna. 
Úředníci ztížili podmínky také kvůli tomu, že 
chtějí vyřizovat méně žádostí než doposud. To-

hoto problému si všimly také Hospodářské novi-
ny v článku publikovaném 24. ledna.

Kdo si chce sáhnout na peníze, které rozdě-
luje Národní sportovní agentura, musí mít podle 
nových pravidel víc sportujících dětí než v minu-
losti. Aby navíc kluby dosáhly na příspěvek, musí 
doložit, že se jejich členové účast-
nili dostatečného počtu závodů, 
soutěžních utkání či turnajů.

Z dotace nazvané Můj klub platí 
jednotlivé sportovní oddíly napří-
klad nájemné za tělocvičnu či od-
měny trenérům. Celkem letos agen-
tura mezi sportovce rozdělí 1,69 
miliardy korun. Loni to celkem bylo 
1,38 miliardy. Nárok mají kluby, 
které mají alespoň 20 členů ve věku 
od čtyř do 19 let. Výše podpory se 
pak významně liší podle toho, zda 
mládež v klubu pouze trénuje, nebo 
se také alespoň šestkrát do roka účastní soutě-
ží. Za takového člena dostane klub 3500 korun, 
v prvním případě je podpora pouze 800 korun.

Zatímco dříve stačilo, že zástupce klubu poslal 
s žádostí o dotaci i čestné prohlášení, že jeho členo-
vé absolvovali dostatečný počet turnajů či zápasů, 
teď to budou muset potvrdit jednotlivé sportovní 
svazy, což někde může být problém. O změně sva-

zy nevěděly s dostatečným předstihem a nemusí 
na to být připraveny, v některých sportech navíc 
řada závodů probíhá mimo dohled svazů a ty tak 
nemají přehled o tom, kdo se jich účastnil.

„Příkladem jsou závody horských kol, kterých 
jsou v regionech stovky ročně, ale svaz eviduje 
jen hlavní závody úrovně Českého poháru. I když 
jejich děti odjedou třeba 10 závodů za rok, tak 

mají kluby problém, protože na to svaz nebyl na-
chystaný a tyto závody neevidoval. Dostanou pak 
podstatně míň peněz, což je především poškoze-
ní dětí, které závodí,“ říká Marek Hájek, místo-
předseda České unie sportu (na snímku).

Počet sportující mládeže i absolvovaných sou-
těží se při letošní žádosti o dotaci počítá zpětně 
za loňský rok. Právě vyšší podpora pro sportovce, 
kteří se účastní závodů, měla klubům vynahradit 
zrušený dotační program na provoz jejich spor-

tovišť, který jim pomáhal pokrýt 
vyšší náklady na energie.

Podle předsedy NSA Ondřeje 
Šebka jsou aktuálně nastavené 
podmínky splnitelné. Hájí také 
podmínku mít v oddílu alespoň 
20 členů z řad mládeže. Dříve 
přitom pro získání dotace stačilo 
jen 12 sportujících dětí. „Ten-

to požadavek splňuje naprostá 
většina sportovních organizací. 
Pokud tomu tak není, jedná se 
spíše o tréninkovou skupinu, ni-
koliv sportovní klub a agentura 

i s ohledem na složitost a efektivitu dotačního 
procesu nevidí jako efektivní administrovat do-

tace v hodnotě kolem deseti tisíc korun,“ říká 
Ondřej Šebek. V takových případech by s pod-
porou klubu měla pomoci spíše místní radnice. 
„V neposlední řadě se bohužel objevovaly i formy 
zneužití této dotace pro soukromé účely,“ dopl-
ňuje další důvod změn šéf agentury.

„Chápu, že Národní sportovní agentura chce 
snížit okruh žadatelů, ale agentura má podporovat 
sport. Nastavení podmínek programu je potřeba 
ještě zdokonalit. Limit 12 členů mládeže v klubu 
byl vyvážený pro malé vesnické kluby i malé kluby 
zaměřené na jednu disciplínu. Jsem přitom pře-
svědčen, že vyřízení žádostí je zvládnutelné i pro 
ty malé kluby s 12 dětmi,“ míní Marek Hájek.

Zdroj: Hospodářské noviny (Jan Prokeš)
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Veletrh cyklistiky FOR BIKES dá prostor nejnovějším 
technologiím a potěší cestovatele

Už počtrnácté proběhne v halách letňanského 
výstaviště PVA EXPO PRAHA cyklistický veletrh 
FOR BIKES, který bude i letos plný novinek a na-

bídne ještě více zajímavostí ze světa cyklistiky. 
Seznámit se s nimi mohou návštěvníci ve dnech 
22. až 24. března.

Jako tradičně budou haly výstaviště hostit ex-
pozice významných značek prezentujících své no-
vinky a trendy, a to jak z odvětví sportovní, tak 
i rekreační cyklistiky. Nebude chybět ani možnost 
testování elektrokol v Hale 4, kde si mohou zá-
jemci vyzkoušet velké množství modelů. Pro děti 
budou připraveny testovací zóny a jednou z letoš-
ních novinek veletrhu bude také zóna pro start 
upy, kde se budou prezentovat nejnovější tech-
nologie.

A kdo přijede na veletrh na kole, může využít 
služeb dvou servisních míst, která budou po celou 
dobu k dispozici.

Program pro cestovatele 

 i koloběžkáře
Ti, kteří rádi cestují na dvou kolech, ocení 

cestovatelský festival, který bude součástí dopro-
vodného programu veletrhu o víkendu 23. a 24. 
března. Zde bude možné načerpat inspiraci či 
rady od světových cestovatelů.

Co ještě najdete na veletrhu? PVA EXPO PRAHA 
nabídne velkou zónu Hot Wheels s novou dvojitou 
minirampou, v níž si budou moci zajezdit i pří-
chozí návštěvníci. Kola a koloběžky budou zdarma 
k zapůjčení. V sobotu se v Hot Wheels minirampě 
bude konat SCOOTSHOP.CZ KICK OF SEASON MINI-

RAMP JAM na freestyle koloběžkách pod taktov-
kou vystavovatele Scootshop.cz obchodu.

 

Na své si přijdou i nejmenší. V zóně bude 
po celou dobu veletrhu připravena sekce plná Hot 
Wheels hraček. Letošní novinkou bude představe-
ní modulárního pumptracku od světového výrob-
ce, 昀椀rmy Parkitect.

Kdo se chce setkat s významnými osobnostmi 
světa cyklistiky i mimo něj, neměl by si nechat 
ujít připravovaný program v Hale 3. Tam se také 
dozví mnoho zajímavých informací z oboru. A kdo 
si chce zazávodit, může se přihlásit na cyklistický 
závod na horských kolech MTB FOR BIKES 2024. 
Trať o délce zhruba 45 kilometrů povede z výsta-
viště do Letňanského lesoparku a zpět. Závodníci 
mohou soutěžit v sedmi kategoriích.

Ještě více pomoci
Veletrh FOR BIKES dlouhodobě pomáhá potřeb-

ným díky spolupráci s projekty Kola pro Afriku 
a Cesta za snem. Letos bude ještě více možností, 
jak pomoci, a to díky rozšíření spolupráce s pro-
jektem Dejme šanci dětem. Návštěvníci mohou 
do Letňan přivézt nepotřebná kola všech typů 
a velikostí, kterým bude vdechnut nový život a bu-
dou předána tam, kde pomohou. Organizátor vele-
trhu, společnost ABF, a.s., který se dlouhodobě za-
bývá tématem udržitelnosti, recyklace a ekologie, 
přemění spolu s partnery odložená kola na funkční 
dárky pro děti v dětských domovech a na dopravní 
prostředky pro školáky v Africe.

Podrobnosti o veletrhu najdete na  
www.forbikes.cz.

INZERCE

http://www.forbikes.cz
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Objevte exkluzivní
sportovní zpravodajství

Vstupte na iDNES.cz/premium

Získejte předplatné na 2 měsíce zdarma 
při použití kódu SPORTUJ 

Více než 1 500 článků z českého 
a světového sportu

Komentáře expertů 

Rozhovory s hráči a trenéry


